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St. Hjøllund Savværk og Imprægneringsanstalt

er køber af nåletræ
til bygningstømmer og master

Hjøllund, 7362 Hampen . Tlf.(06) 86 91 00

Carlo Mortensen
-----  Bogtryk-----------  Offset----------

St. Set. Mikkelsgade 21 . Viborg 
Telefon (06) 62 03 55

Mejeriernes og Landbrugets 
Ulykkesforsikring

Gensidigt selskab ^ Oprettet 1898 

Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50



HANDELSBANKEN
- altid med i billedet

Aktieselskabet
L. H A M M E R I C H  & CO. 

Specialforretning I bygningsartikler 
Grundlagt 1854

Telef. (06) 12 71 55 (3 Iln.) . Arhus

AVERTER
i

HEDESELSKABETS
TIDSSKRIFT

Viborg Byes og 
Omegns Sparekasse

Telefon (06) 62 10 00 
Set. Mathiasgade 68

Kontortid: Kl. 9-15 
Lørdag lukket 
Aftenekspedition: 
Torsdag kl. 16-18,30 
Fredag kl. 17,30-19,30

Filialer:
Karup
Mammen
Løgstrup
Vestervang

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvllum Skovgaard . Faarvang
Telefon (06) 87 11 11 - nr. 1

■ Planter af hårdføre racer til skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

n
;

Landsskuet og 
ungskuet i Herning
den 5., 6., 7. og 8. juli

indbyder alle til at være med i det store, festlige og faglige stævne, som Nord
europas største skue er.

Der fremstilles ca. 1700 stk. kvæg af alle racer, ca. 375 heste af såvel svære som 
lette og mellemformer samt ponyer, ca. 500 får af forskellige racer og ca. 400 svin.

Indendørs er der faglige udstillinger vedrørende landbrugets mangeartede grene, 
husholdning og havebrug, samt 300 udstillere af maskiner, bygningsartikler og 
andre tekniske frembringelser.

En historisk udstilling vil skildre bøndernes liv i Danmark i 100 slægtled.
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I
P I N D S T R U P  S P H A G N U M  (tørvestrøelse)

Leveres i baller i den anerkendte størrelse i kvaliteterne
• FIN - MELLEM - GROV - samt kvaliteten
• LØS, USORTERET

Desuden leveres kvaliteten
• FIN TØRVESTRØELSE (sphagnum) i 430 liters poser

og 200 liters poser

Forhandlere overalt I landet

P I N D S T R U P  M O S E B R U G  %
8964 Pindstrup . Tit. (06) 39 61 00

D R Æ N R E N S N I N G Spuling af forurenede 

drænsystemer foretages 

med højtryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 

Hedeselskabets lokale kontor 

eller til hovedkontoret,

8800 Viborg,

telefon (06) 62 61 11, lokal 244.
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99

SKOVBRUGSREDSKABER, SKOVHEGN, SKOVBRUGSKEMIKALIER
Mod snudebiller: dypning i GRANAROL (17 % D.D.T.) 

før udplantning.
Mod ædelgranlus (chermes): LINDAN 80 (80 %> Lindan) 

Ukrudtsmidler: GEIGY, PRAMITOL AT og DALAPON

FERIELUKNING 15.-30. JULI

Postbox 1 Telefon
4700 NÆSTVED Forlang venligst brochure (03) 80 01 10

RØDE
DRÆNRØR

2" - Q" - samt grenrør i 
forskellige dimensioner

GALTEN TEGLVÆRK (06)943029
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Skjernå
projektet
fuldført

oprettedes fire landvindingslag for de 
af vandede områder i Skjernådalen 
samt et fælles repræsentantskab for 
lagenes bestyrelser. Lodsejerne valg
te medlemmer til landvindingslage
nes bestyrelser og repræsentantskab.

Hermed havde lodsejerne overtaget 
de mange afvandingsanlæg, der siden 
1962 er udført i det ca. 3950 ha store 
engdrag langs Skjernåens nedre løb 
mellem Borris og Ringkøbing fjord

Af afdelingschef, 
civilingeniør N. Venov, 
Hedeselskabet

law
s .

J?

Afdelingschef Niels Venov

Afvandingskommissionen for Ring- 
kjøbing amt, der er den vandløbsret, 
som behandler og afgør de juridiske 
spørgsmål i forbindelse med landvin
dingsarbejdet i Skjernådalen, holdt i 
april måned 1971 møder, hvor der

Afvandingen af Skjernå-deltaet er 
et af de største og dyreste landvin
dingsarbejder, som er gennemført i 
Danmark. Problemerne i forbindelse 
med denne sag har beskæftiget Hede
selskabet næsten lige siden dets stif
telse i forrige århundrede. Allerede 
i andet nummer af Hedeselskabets 
tidsskrift, der udkom i januar 1880, 
gengives en rapport om Skjernå- 
deltaet og dets afvanding. Rapporten 
er affattet af ingeniør Brøndsted, der 
anfører i indledningen: »Mellem Lun
denæs og Ringkjøbing Fjord ligger 
der i Ringkjøbing Amt en stor Eng
strækning, omtrent 4500 Tdr. Land, 
der gjennemstrømmes af Jyllands 
største Vandløb, Skjernaaen, og af 
dennes Forgreninger og Tilløb, Søn- 
derommeaaen, Kirkeaaen, Ganeraaen 
og Tarmbækkene. Dette betydelige 
Engareal, som kunde være en meget 
rig Hjælpekilde for den magre Om
egn, har alt i en lang række Aar for 
en stor Deel henligget i en mangel
fuld Tilstand. I regnfulde Sommere 
gaaer nemlig den største Deel af Af
grøden tabt ved Skjernaaens Over
svømmelser, og selv i almindelige Aar 
er Udbyttet langt mindre, end det 
burde være, da store Strækninger af 
Engene ere slet afvandede og ikke 
ubetydelige Arealer henligge som 
Sumpe og Moradser«.
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Helt op til 1962 kunne tilstanden i 
engene beskrives tilsvarende. Først i 
1969 - efter landvindingsarbejdets 
iværksættelse - var vandstandsfor
holdene i engene under en sådan 
kontrol, at dyrkningen af de i jord
bundsmæssig henseende frugtbare 
jorder kunne gennemføres.

Brøndsted skriver et andet sted i 
sin rapport:

»Ved at oprense, uddybe og udvide 
Skjernaaen er man vel i stand til at 
sænke dennes Vandstand noget, men 
dels vil man med rimelige Udgifter 
dog ikke kunne sænke Vandstanden 
så meget, at den selv ved almindelig 
Sommervands Højde kommer til at 
ligge under Engoverfladen, og deels 
vil den tilvejebragte Sænkning kun 
blive midlertidig, thi den uddybede 
Aa vil hurtigt paa ny fyldes med 
Sand, og det saa meget hurtigere, 
som uddybningen er større; Vand
standen vil derfor meget snart atter 
naae sin tidligere Højde.«

Hans omtale af det meget ømtåle
lige problem, som sandvandringen i 
Skjernå udgør, eller rettere sagt ud
gjorde, bekræfter, at sandvandringen 
ikke er noget fænomen, skabt af he
dernes opdyrkning, men i hovedsagen 
en følge af de naturbetingede hydro
geologiske forhold.

Projektet, hvorefter arbejdet er 
gennemført, blev endeligt udarbejdet 
i 1958. Der er siden kun foretaget 
ændringer af uvæsentlig karakter.

Projektet beskytter arealerne mod 
oversvømmelser fra Skjernå, fra høj
vande i Ringkøbing fjord, det skaber 
tilfredsstillende afvandingsforhold og 
tilgodeser sandvandringsproblemet i 
Skjernåen. En nærmere redegørelse 
for projektet findes i Hedeselskabets 
Tidsskrift nr. 1, 1963. Her omtales

også jordbundsforhold, sagens histo
riske baggrund, forhold til naturfred
ning og fiskeri, jordfordeling m. v.

Udgifterne ved arbejdets gennem
førelse er opgjort til ca. 30 mill. kr. 
Sagen er gennemført i henhold til 
landvindingsloven af 1940, og staten 
har ydet et tilskud på 2U af udgifter
ne eller 20 mill. kr. Hertil kommer 
særlige bidrag fra stat, amt og kom
muner ca. 2,0 mill. kr. Restbeløbet, 
ca. 8,0 mill, kr., afholdes af lodsejer
ne, hvilket svarer, idet de interesse
rede arealer udgør ca. 3950 ha, til ca. 
2000 kr. pr. ha i gennemsnit. Beløbene 
skal forrentes og afdrages over en 
20-årig periode.

Det årlige bidrag, omfattende ren
ter og afdrag, bliver ca. 150 kr. pr. år 
pr. ha. Hertil kommer desuden bidrag 
til drift og vedligeholdelse af anlæg
gene, der anslås til ca. 50 kr. pr. ha.

De samlede anlægsudgifter blev i
1961 anslået til 21 mill. kr. Over
skridelserne skyldes alene stigninger 
i pris- og lønniveauet under bygge
perioden.

I 1961 udnævnte landbrugsministe
riet en anlægsledelse bestående af nu 
afdøde amtsvandinspektør K. Tylvad, 
Randers, som repræsentant for land
brugsministeriet ; amts vandinspektør 
P. K. Nielsen, Ringkøbing; gårdejer J. 
Smedegaard Mortensen, Skjern, som 
repræsentant for lodsejerudvalget 
samt Hedeselskabets kulturtekniske 
afdeling, der har foretaget projekte
ringen. Som sekretær fungerer civil
ingeniør A. Klixbiill fra statens land
vindingsudvalgs ingeniørkontor.

Efter en licitation den 15. januar
1962 overdrog anlægsledelsen hoved
entreprisen til entreprenørfirmaet 
Stiirup & Prosch-Jensen A/S. Entre
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prisen omfattede dels kanal- og dige
arbejdet i Skjernå, Omme å og Gun- 
desbøl å, dels kanal- og digearbejdet 
i landkanalsystemet, dels arbejdet i 
fjorddigerne, tilsammen opgravning 
m. v. af ca. 1,7 mill, m3 jord og ende
lig forskellige bygværker i de nævnte 
vandløb, herunder bl. a. de 2 under
løb under Skjernå og de store styrt i 
Skjernå og Omme å. En del broarbej
der, hvorom der skulle føres særlige 
forhandlinger med lodsejerne og de 
respektive myndigheder, nemlig 
Langbro, Albæk bro og de nye broer 
over Skjernå og Amholm bro, Bøel 
bro, Sønder bro og kanalbroen ud for 
Albæk i Sydlige Parallelkanal samt 
broerne for Vestergade og Klostervej 
i Ganer å, var ikke medtaget i denne 
entreprise.

Senere blev Stiirup & Prosch-Jen
sen efter offentlig licitation også 
overdraget disse broarbejder, og en
delig udførte firmaet de 5 pumpe
stationer, som blev projekteret som 
led i landvindingsarbejdet. En række 
arbejder med gravning af afvandings
kanaler, udførelse af markveje, pla
nering af fyld og udjævning af gamle 
ålejer og grøfter er udført som selv
stændige entrepriser.

Leveringer og montering af afvan
dingspumperne, der blev monteret i 
de 5 pumpestationer, blev overdraget 
A/S Myhrwold & Rasmussen, Køben
havn, og omfatter i alt 9 pumper med 
en samlet ydeevne på 7000 liter vand 
pr. sekund.

*

Samvirket mellem ministerium, 
statens landvindingsudvalg, statens 
jordlovsudvalg, afvandingskommis
sionen, amt og kommuner, anlægs
ledelse, entreprenører og de 835 lods
ejere har i den store sag været sær

deles godt. Entreprenørerne har ud
ført arbejde af høj kvalitet og har, 
hvad der i en sag af så stort et om
fang som denne er meget værdifuldt, 
nøje overholdt de planlagte arbejds
programmer.

I foråret 1969 var arbejdet så vidt 
fremme, at en opdyrkning af arealer
ne var mulig, og disse muligheder 
blev for næsten 100 pct. vedkommen
de udnyttet.

Medvirkende til lodsejernes hurtige 
og energiske landbrugsmæssige ud
nyttelse af arealerne er, at nettet af 
adgangsveje til de nye lodder, der 
igen var et resultat af den rationelle 
jordfordeling, var udført sideløbende 
med kanalarbejderne.

På baggrund af, at betingelserne 
for den landbrugsmæssige udnyttelse 
af arealerne var etableret, blev skæ
ringsdagen for lodsejernes (landvin
dingslagenes) overtagelse af anlæg
gene (dagen for den 3-årige rente- og 
afdragsfrie periodes påbegyndelse) 
fastsat til 1. juli 1969.

*

Med landvindingsarbejdets fuldfø
relse er en gammel drøm for engenes 
ejere gået i opfyldelse. Jordenes dår
lige tilstand var landmændene en torn 
i øjet, så meget mere som et supple
ment til deres højtliggende sandjor
der med frugtbar jord var tiltrængt. 
I gennemsnit har hver lodsejer kun
net forøge sit jordtilliggende med ca. 
7 ha. Forvandlingen af de sumpede 
engarealer til rationelt afvandet jord, 
beskyttet mod oversvømmelser, er 
derfor for lodsejerne en væsentlig 
gevinst, som også direkte og indirekte 
kommer hele egnen til gode.
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------ Dige
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Kilometer

Kort over Skjernå-projektet. Den punkterede linie indrammer afvandingsområdet.

Der vil i tidsskriftet af konsulent 
Kr. Ravn, Skjern, blive gjort rede for 
de landøkonomiske resultater af af
vandingen.

Afgørende for det gode resultat er 
imidlertid også den omfattende jord
fordeling, der sideløbende med den 
tekniske udførelse af projektet blev 
gennemført af Jordfordelingssekre
tariatet under Statens Jordlovsud
valg.

Før jordfordelingen var jorden for
delt på 835 lodsejere, der ejede 2625 
lodder, og ejerne af 20 pct. af arealet 
havde hver mere end 10 parceller.

I dag er antallet af lodsejere formind
sket, idet bl. a. fjerntboende lodsejere 
og ejere af små parceller har solgt 
deres parceller. Efter jordfordelin
gens gennemførelse er arealet fordelt 
på 570 lodsejere, hvoraf de fleste kun 
ejer 1 å 2 parceller.

*

Også forholdet til naturfrednings
bestræbelserne skal her kort omtales.

Arbejdet blev gennemført trods en 
voldsom modstand fra naturfred
ningsinteresserede. Det skal dog

fremhæves, at Danmarks Naturfred
ningsforening og Naturfredningsrådet 
på forhånd havde udtalt, at man ikke 
ville fremkomme med indsigelse mod 
projektets gennemførelse.

Naturligvis kan man ikke afvande 
jorder uden samtidig at ændre om
rådets biotopi. Men det er måske ikke 
tidligere tilstrækkeligt oplyst, at den 
5-6 km lange bræmme af rørskærs
arealer uden for fjorddigerne og 
langs Ringkøbing fjord blev bevaret.

I tilknytning hertil har lodsejerne 
senere overdraget et 30 ha stort eng
areal mellem Skjernå og den Sydlige 
Parallelkanal til jagtrådet. Arealet 
skal henligge uberørt som reservat 
for vildtet. Endvidere er et 30 ha stort 
areal i nordsiden af ådalen mellem 
Borris og Albæk, der henligger som 
hede og mose, bevokset med pors, 
afgivet og fredet som vildtreservat.

I forbindelse med et dæmningsar
bejde, som blev udført i dette om
råde, er fyldgraven ved dæmningen 
i samarbejde med fredningsplanud
valget blevet udformet som et uregel
mæssigt fladvandsområde til gavn for 
fuglevildtet.
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Fiskerimæssige hensyn er taget i 
det omfang, det er muligt. Alle vand
løbene er gjort passable ved etable
ring af styrt og ålepas. Det 90 cm 
høje styrt i Skjernå ud for Kodbøl er 
udført i tre trin og blev først bygget 
efter, at de hydrauliske beregninger 
var kontrolleret på en model, opbyg
get på Danmarks tekniske Højskoles 
hydrauliske laboratorium. Det funge
rer som planlagt og har også vundet 
fiskerimyndighedernes fulde aner
kendelse, idet det muliggør, at laks 
og ørred uden vanskelighed kan pas
sere op gennem åen.

Okkerforureningen af Skjernå som 
følge af landvindingsarbejdet er helt 
undgået. Man vidste på forhånd, at 
afvandingen af jordene i Skjernå- 
dalen ville medføre, at tilstedeværen
de svovl- og jernforbindelser, navnlig 
pyrit, ved iltning ville danne surt 
eller okkerholdigt vand, der kunne 
frembyde fare for fauna og flora. 
Projektet blev derfor udformet såle
des, at intet okkerforurenet vand fø
res til Skjernå.

Alle afløb fra vandløb og pumpe
stationer, der fører svovl- og jern
holdigt vand, ender i Sydlige Paral
lelkanal, der også modtager afløbene 
fra Skjern og Tarm byer. Den nye 
Skjernå får således slet ikke tilløb 
fra Skjernengene, og giftstoffer, ok
ker og lignende under engenes op
dyrkning kommer ikke op i det nye 
åleje og forgifter dette, så det kan 
blive til fare for fisk, der skal op i 
åens øvre løb og gyde.

Dette forhold er i nogen grad over
set af de, der protesterer imod okker
forureningen af Skjernå, der væsent
ligst skyldes de nedlagte brunkuls
lej er.

Gennem den Sydlige Parallelkanal 
er der mulighed for, at den del af

okkeren, der ikke forinden bundfæl
des, føres helt ud i Ringkøbing fjord, 
hvor fiskerne nærer ængstelse for, at 
den kan skade fiskeriet. Efter anmod
ning fra landbrugsministeriet har He
deselskabet i april 1971 fremsendt 
skitseforslag og overslag for etable
ring af et okkerudfældningsområde 
i Ringkøbing fjord ud for Sydlige 
Parallelkanal’s udløb. Forslaget, som 
bygger på ønsker fra fiskeriorgani
sationerne, er i anlægsudgift anslået 
til ca. 700.000 kr. Forhandlingerne 
mellem landbrugsministeriet og fi
skeriministeriet om forslagets gen
nemførelse er ikke afsluttet.

Uafhængigt heraf fortsættes efter 
særlig bevilling regelmæssige prøve
udtagninger og analyser af vandet i 
Skjern å og Sydlige Parallelkanal i en 
5-årig periode indtil 1. juli 1974.

I denne periode vil der hvert år 
blive udarbejdet en rapport med be
regning af de udledede okkermæng
der. Rapporten pr. 1. juli 1971 viste 
ingen afgørende ændring i forhold til 
det foregående år. De seneste resul
tater viser dog en tendens til, at ud
vaskningen af okker fra de nyafvan- 
dede arealer i Skjernådalen bliver 
mindre.

*

Landvindingsarbejdet er blevet 
fulgt med interesse af hele landet, 
mest egnens befolkning, og blandt 
disse naturligvis især de implicerede 
lodsejere. De store, før hen så util
gængelige vidder, er blevet åbnet for 
befolkningen ved broer og talrige 
vejanlæg, og det interesserer navnlig 
de besøgende at se pumpestationerne, 
det store styrt i Skjernå og digean
læggene med broer og underløb.
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Lystfiskere, både fra ind- og udland, 
færdes langs Skjernåens bredder, 
hvad før kun var muligt for særligt 
stedkendte. På sin vis har landvin
dingsarbejdet således fået en rekrea
tiv betydning. Nu for de mange, hvad 
før kun var forbeholdt en lille eks
klusiv kreds.

Men det må naturligvis ikke glem
mes, at hovedformålet med arbejdet 
var og er at skaffe større afgrøder

frem. Alene i år vil den fjerde høst 
kunne hjemføres. Konsulent Ravn 
har anslået bruttoudbyttet til gen
nemsnitlig ca. 2600 kr. ha. Med et 
interesseret areal på 3950 ha vil vær
dien af den samlede høst udgøre ca. 
10 mill. kr. pr. år. Dette merudbytte 
kan naturligvis kun styrke økonomien 
for de ca. 570 landmænd, der efter 
jordfordelingens gennemførelse er 
ejere af engene.

Sljcmaadcftnet og dets åftmnding.
Affattet efter Sugemør S3rtmftcb§ Rapporter til |>cbefelffa6et*

(2fteb ct tlort.)

S^eHem £unbena?3 09 Sftingfjøbing fjorb ligger ber i 9fang* 
fjøBing Sfoit en fior Gngfiræfning, omtrent 4500 SCbr. £anb, ber 
gjennemftrømmeø af Qpllanbå jiørfie SSanbløb, ©fjernaaen og af 
benneS forgreninger og f£iUøb, ©ønberommeaaen, $irfeaaen, ©a* 
neraaen og SEarmbælfene. SDetie betpbelige ©ngareal, fom fnnbe 
bære en meget rig £jælpefilbe for ben magre Omegn, par alt i en 
lang Slæffe Slår for en fior$)eel henligget i en mangelfulb Sttlfianb. 
3 regnfulbe øommere gaaer nemlig ben ftør fle S)eel af 2lfgrøben tabt 
beb øljernaaenS Dberfbømmelfer, og felb i alminbelige 2lar er Ub* 
btyttet langt minbre enb bet burbe bære, ba ftore ©træfninger af 
Engene ere flet afoanbebe og ilfe ubetpbelige SIrealet henligge fom 
øumpe og 9ftorabfer.
Det første afsnit af ingeniør Brøndsteds rapport i Hedeselskabets Tidsskrift fra 1880
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Ejendomme på 
sandjord 
selvforsynende 
med korn fra 
Skj ernå-engene

Af gårdejer J. Smedegaard 
Mortensen, Skjern, 
lodsejernes repræsentant i 
anlægsledelsen for Skjernå- 
dalens afvanding

mm

.....

Gårdejer J. Smedegaard Mortensen

Egnene omkring Ringkøbing fjord er 
ofte betegnet som »the wild West«. 
Enkelte er endda gået så vidt, at de 
har betragtet det som et u-land. Hvis 
man derved forstod engene i Skjernå- 
dalen, var betegnelsen ikke så ueffen.

Oprindelig var engene et godt ak
tiv for sandjordsgårdene, men efter 
at oliekager og kunstgødning blev 
kendt - og forsigtig taget i brug - 
kølnedes interessen for og kærlighe
den til engene. For mange år siden 
sagde min fader: »Ja, du skal nok se, 
Jens, at jo ældre du bliver, desto 
mere kommer du til at holde af enge
ne«. Det kom til at passe, men på en 
helt anden måde, end nogen af os 
havde tænkt sig.

De første, der fik øje på engenes 
virkelige værdi, var forsøgsassistent 
Klitgaard, Borris, konsulent Vad- 
gaard, Borris, N. C. Nielsen, Vostrup, 
og Mads Madsen, Veiling. Sidst
nævnte var en veltalende agitator, 
men blev mødt med megen skepsis - 
ja, hård modstand. Der fortælles så
ledes, at når han talte afvanding på 
Nr. Nebel-Bork-egnen, ville modstan
derne give ham klø, og hjemme i Vei
ling ville de drukne ham! Den gode 
Mads Madsen var imidlertid i Veiling 
så langt fremme med afvandingen, at 
der ikke var vand nok til en gennem
førelse af eksekutionen.

*

I dag er vi disse gode mænd tak
nemmelige. De blev troligt ved, tit 
under hån og modstand, vidende, at 
stadig dryp huler stenen. Godt, at 
anstrengelserne kronedes med held, 
at de oplevede at se resultaterne, at 
se, som Jeppe Aakjær siger: Der står 
en ny Tids Bonde på sin Toft. Denne 
nye tids bonde lytter vel også »til an
dre Lærkesange«, men han lytter dog 
især til råd og vejledning fra plante
avlskonsulenterne .

Det er ofte således, når der er tale 
om store reformer og fremskridt: Ti
dens fylde skal være der! Tænk på 
kvæg-tb.-bekæmpelsen. Rom blev 
ikke bygget på én dag.
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Skal der nævnes nogle af de mænd, 
som lagde sig i selen og ydede et 
vægtigt bidrag, må det bl. a. og især 
blive tidligere minister J. Sønderup 
(som i øvrigt har ydet denne egn store 
tjenester). Daværende landbrugs
minister Karl Skytte - hans navn er 
også uløseligt knyttet til Skjernå- 
projektet. Ingeniør F. Ebert, som ikke 
oplevede at se arbejdet fuldført. Jeg 
tænker på ingeniørerne Niels Venov, 
J. Lundager Jensen, M. Høst-Madsen, 
A. Henriksen og J. Nørby. Sidst
nævnte har været stationeret her i 
Skjern siden marts 1962, da arbejdet 
i marken tog sin begyndelse. Ikke 
alene ragede de op og forstod deres 
metier. De var »mennesker«. De for
stod at omgås mennesker og mestrede 
forhandlingens tit svære kunst. I øv
rigt direktørerne Basse og Heick, som 
desværre ikke er mere.

Ja, hvad har lodsejerne ikke at 
takke Hedeselskabet for. Det havde 
kun én eneste hensigt: At skabe de 
bedst mulige forhold for de over 800 
lodsejere i ådalen.

Endda har man, men fra hel anden 
side, hældt en masse - rent ud sagt - 
skidt på Hedeselskabet, formentlig ud 
fra det gamle kinesiske mundheld: 
Noget hænger der vel da altid ved!

Jo, der findes mange former for 
forurening! Og hvad har man så fore
taget sig fra Hedeselskabets side i den 
anledning?

Akkurat, som man gjorde på lan
det, inden de skrappe rengøringsmid
ler var kendt, og hænderne var sorte 
af beg og tjære. Jo, vi trøstede os 
med, at vi kunne arbejde det af os. 
En god beslutning. Til lykke med det, 
du 106-årige hæderkronede Hedesel
skab.

For nogle år siden holdt tidligere 
minister Carl Petersen foredrag i 
Landboforeningen. (Dog ikke om af
vanding). Efter mødet rejste vi sam
men til Århus og drøftede afvandin
gen, som optog Carl Petersen meget. 
Det var på et hængende hår, vi fik 
grønt lys. Jeg bemærkede da:

- Det var vel 5 minutter i 12, vi 
kom med?

- Nej, du, sagde C. P., det var lige, 
da klokken faldt i slag!

Hvor er vi disse tre ministre tak
nemmelige, at de stod fast. Alle tre 
bønder med fuld forståelse af, hvad 
det betød ikke alene for lodsejerne, 
men også for samfundet. De var af 
forskellig politisk observans, men de 
var, jeg havde nær sagt: De var først 
og fremmest bønder og så, hvilke 
værdier der her henlå.

Tak, at I kridtede støvlerne og stod 
fast.

En anlægsledelse stod for arbejdet 
i marken. Amtsvandinspektør K. Tyl
vad, Randers, var formand for den og 
gik stærkt ind for sagen, klog og vi
dende, som han var, når det drejede 
sig om vandløbssager. Dertil kom, at 
K. Tylvad her var på hjemmebane, 
idet han som dreng var med til hø
bjergning på sin fars enge. Desværre 
døde Tylvad, før projektet var fær
digt.

*

De over 2600 englodder tilhørte ca. 
830 lodsejere, så en jordfordeling var 
nødvendig. Det »gled« lettere, end 
jeg havde forestillet mig. Fuldmæg
tig ved Jordfordelingen, cand. jur. 
Jørgen Larsen udtalte engang: Det 
eneste, man ikke må blive, når man 
har med jordfordeling at gøre, er gal!
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Det er i øvrigt en lære, som alle, der 
har haft med offentlige sager - og 
dermed mennesker - at gøre, har op
daget - efterhånden.

Til nye åløb, veje m. m. er der op
købt omkring 200 ha. Ikke i et eneste 
tilfælde er der afsagt kendelse. Det 
kan ikke undgås, at en hel del lods
ejere bliver generet under arbejdet. 
Jeg har i den anledning haft snese af 
henvendelser, men alle har vist for
ståelse, og ikke en eneste lodsejer har 
været uforskammet eller grov. Lods
ejerne har været lette at forhandle 
med. Den modstand, vi mærkede - 
føleligt - især fra hovedstadspressen 
- »Østenstormen« - svejsede faktisk 
lodsejerne sammen til en enig grup
pe. Der er aldrig noget så galt, at det 
ikke er godt for noget!

Projektet er omtalt som det største 
og samtidig som dét, der har afsted
kommet de færreste besværligheder. 
Er det for meget at sige, at der findes 
bondekultur på disse egne? Denne 
kultur regnes der vel ikke stort med 
bl. a. på den anden side af Valby 
Bakke. Her har den i alt fald været 
af værdi.

*

Der er anlagt mange kilometer nye 
adgangsveje og bygget en del broer. 
Tidligere skete det, at man kørte 
igennem åen. En Lønborgmand, som 
væltede, blev spurgt:

- Hvordan føles det?
- Jo, sagde han, a stod i vand til 

knæene.
- Nå, ikke andet.
- Jo - a stod med æ hoved nedad!
Disse nye veje og broer, der giver

gode adgangsforhold til arealerne, 
har også medført en mægtig strøm af 
turister. Tidligere har jeg aldrig set

turister her. Der var ingen farbare 
veje.

Ådalen er omgivet af lette sand
jorder, uegnet til kornavl, hvorfor de 
nu afvandede enge er et meget vær
difuldt supplement til sandjordsejen
dommene, der nu er blevet selvfor
synende med korn. Der avles store - 
endog meget store kornafgrøder - 20 
- 25 - 30 eller flere fold. Ja, ved for
søg endda 40 fold hvede.

Hvordan vurderer lodsejerne så 
resultatet af arbejdet? Man rammer 
det vist ikke bedre end ved at spørge: 
Ønsker I de gamle tilstande tilbage 
med engene henliggende i deres jom
fruelige tilstand som et stykke Vir
ginia? Ja-sigerne vil sikkert kunne 
tælles på én hånd.

*

Hvis afvandingen var foretaget 
25-30 år tidligere, altså inden trakto
rernes fremkomst, ville jordbehand
lingen næsten have været umulig. Og 
selve arbejdet med gravnirg af åløb 
etc. ville vanskeligt have ladet sig 
udføre. Den »store åregulering« 1901 
til 02 udførtes med håndkraft af hård
føre, dygtige arbejdere, men for
grundsfigurer i afholdsbevægelsen 
var de visselig ikke!

Da entreprenørfirmaet A/S Stiirup 
og Prosch-Jensen afsluttede sit ar
bejde, skrev en hovedstadsjournalist 
hånende om »landskabskirurgerne«.

Redaktør J. Østergaard, Landsbladet 
i Herning, svarede da: Vedkommende 
journalist har ramt lige i plet. Først, 
når nogen eller noget er sygt, træder 
kirurgen til.

Lad mig sluttelig tilføje: Operatio
nen lykkedes, temperaturen faldt i 
takt med vandstanden, og patienten 
lever i allerbedste velgående.
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Den nye å. Til venstre Skjern vandrerhjem og til højre herfor »havnen«. Midt i billedet 
de to broer til jernbane og' hovedvej.
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Luftbilledet optaget under arbejdets udførelse. Midt i det nye åløb skimtes det store 
styrt ved Kodbøl.
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De stillede
forventninger
indfriet

Konsulent Kr. Ravn, Skjern, der 
siden 1955 har været planteavls
konsulent i Skjern - Tarm - Eg
nens Landboforening og nøje 
har fulgt Skjernå-engenes til
stand før, under og efter afvan
dingen, giver på grundlag af 
praktisk dyrkning og gennem
førte forsøg følgende vurdering 
af de kultiverede enges dyrk
ningsværdi.

t

Konsulent Kr. Ravn

Før afvandingen forsøgte mange 
lodsejere at bjærge hø på deres eng
lodder, nogle år med held, men det 
var ikke ualmindeligt, at høet blev 
ødelagt ved oversvømmelse af 
Skjernåen, hvis niveau lå højere end 
engenes.

Mange år var det således karakte
ristisk, at man kunne skue ud over 
store vandflader på engene langt hen 
i forårstiden og midt på sommeren 
samt tidligt efterår, hvilket naturlig
vis frembød særdeles usikre dyrk
ningsforhold. Men trods alt lurede 
lodsejerne hvert år på chancen for at 
få bjærget noget enghø, for det havde 
nu en særlig kvalitet og aroma, som 
dyrene værdsatte. Lodsejernes trang 
og indstilling til udnyttelse af eng
arealerne gav sig også udtryk under 
afvandingen, idet korndyrkningen 
blev startet omgående, efterhånden 
som hovedafvandingen skred frem. 
De første lodsejere begyndte at avle 
havre i 1966 og indleder det 7. dyrk
ningsår i 1972.

Afvandingen tilfredsstillende
Resultatet af hovedafvandingen må 

vurderes som værende meget effek
tiv, og stort set synes projektets ud
førelse at kunne dække afvandingen 
tilfredsstillende på alle 3900 ha. 
Karakteristisk for mange landbrugs
ejendomme er det, at engarealer bli
ver tidligere forårstjenlige end ager
markerne.

Detailafvandingen er hidtil gen
nemført ved grøftegravning fortrins
vis i skel, hvilket har været en ret 
billig foranstaltning og fungeret me
get tilfredsstillende. Ganske få lods
ejere har set sig nødsaget til den ret 
bekostelige dræning, men har så til 
gengæld fået særdeles god virkning 
heraf. Den våde periode i foråret 1972 
har dog givet indtryk af, at flere lods-
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Pionererne N. C. Nielsen, Vostrup, konsulent K. Vadgaard, Skjern, og Mads Madsen, 
Veiling, betragter afvandingsarbejdet.

ejere nødvendigvis må udbygge grøf
tegravningen eller detaildræningen 
på en del lokaliteter - måske som 
følge af, at jordbunden har »sat« sig 
noget siden afvandingen.

Jordbunden må gennemgående be
tegnes som ideel og af særdeles høj 
dyrkningsværdi. Langt de største 
arealer består af blandinger med 
klæg-, humus- og sandjord, og kun 
mindre arealer med ren humus- eller 
sandjord er dyrkningsmæssigt min
dre værdifulde end de førstnævnte.

Forgiftningspletter med svovl- og 
jernforbindelser har gennemgående 
kun været konstateret ved kanal- og 
grøftegravninger, hvor fyld blev ud- 
jævnet, samt på noget af det såkaldte 
fuglsandareal ud mod Ringkøbing 
fjord.

Flest fold i hvede
Forsøgene med kalkning og gødsk

ning har vist en meget karakteristisk 
vekselvirkning mellem kalk og fosfor, 
således at de delvis har kunnet er
statte hinanden.

I praksis har tildelte kalkmængder 
varieret mellem 5 tons pr. ha på ren 
humusjord og op til 20 tons pr. ha på 
ren klægjord. Disse mængder synes 
hidtil at have været fuldt ud tilstræk
kelige til den udbredte havredyrk
ning, men må nok gentages i de kom
mende år, såfremt bygdyrkningen 
bliver dominerende.

Fosforgødskning har været mindst 
lige så nødvendig som kvælstofgødsk- 
ning, men medens forholdet i de før
ste dyrkningsår gennemgående var 
større mængder fosfor end kvælstof, 
er dette i betydelig grad vendt i de
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seneste år, således at normal fosfor
mængde nu er tilstrækkelig, medens 
kvælstofmængderne er steget om
trent til agermarkernes niveau.

Resultaterne fra forsøg med korn
arter har været sammenfaldende med 
dyrkninger i praksis.

Vinterhveden er den kornart, der 
kan præstere de største foldudbytter, 
og op til 35 fold er ikke ualmindeligt. 
Havre indtager en pæn andenplads 
med et foldudbytte på omkring 30. 
Dernæst kommer vårhvede med 26 til 
28 fold og byg med 22-24 fold.

I forsøg og praksis er også afprøvet 
frøavl med rapgræs, som gav et fint 
resultat, ligesom græsdyrkning til hø 
eller piller ligger på et højt udbytte
niveau.

Dækningsbidrag på 1600 kr.
Hidtil har korndyrkningen været 

altdominerende. Udbytteniveauet har 
været særdeles tilfredsstillende og 
viser endnu ikke nogen vigende ten
dens. Da de ca. 600 lodsejere mener, 
at engen er agerens moder, vil korn
avlen nok fortsætte. Korndyrkningen 
i engene er et kærkomment supple
ment til korndyrkningen hjemme på 
agermarken, hvor kornudbyttet hos 
de fleste lodsejere ikke så nær kan 
nå engenes høje niveau.

Foretager man økonomiberegning 
på havredyrkningen i Skjernå-enge- 
ne, vil den for mange lodsejeres ved
kommende se ud som nedenstående:

Bruttoudbytte pr. ha. ca. 2600' kr.
— Driftsomkostninger pr. ha. ca. 1000 kr.

Dækningsbidrag pr. ha. ca. 1600 kr.

Havreudbyttet er her sat til 54 hkg 
kærne pr. ha (30 fold) til en pris på

48 kr. pr. hkg. Driftsomkostningerne 
er baseret på maskinstationspriser 
omfattende udsæd og gødning, jord
behandling, såning og sprøjtning samt 
høstning og tørring. Dækningsbidra
gets størrelse må konstateres at ligge 
600-700 kr. højere pr. ha end på de 
fleste lodsejeres agermark hjemme 
ved gården, hvilket lodsejerne synes 
er særdeles tilfredsstillende.

Forventningerne indfriet
Med hensyn til afvandingsbidrag 

har lodsejerne endnu ikke modtaget 
nogen opkrævninger, men det skulle 
være nært forestående. Hovedafvan
dingen vil i gennemsnit komme til at 
koste lodsejerne 2000 kr. pr. ha, hvil
ket med renter og afdrag beløber sig 
til ca. 150 kr. pr. ha pr. år i de kom
mende 20 år.

Vedligeholdelsesudgifterne til af
vandingen bliver ca. 50 kr. pr. ha pr. 
år og vil blive en tilbagevendende 
ydelse.

Hidtil har lodsejerne kun skullet 
betale til kultiveringsomkostningerne 
omfattende dybpløjning, kalkning og 
evt. fosforgødskning, gennemsnitlig 
700 kr. pr. ha, hvilket efter grund
forbedringslovens vilkår bliver ca. 
100 kr. pr. ha i de første 10 år.

På nuværende tidspunkt kan det 
konstateres, at engenes dyrknings
værdi fuldt ud har indfriet de for
ventninger, man stillede til afvan- 
dingsprojektets gennemførelse.

De hidtidige dyrkningsproblemer 
har gennemgående været mindre end 
ventet, og man har derfor lov at håbe, 
at de kommende års problemer vil 
kunne løses lige så tilfredsstillende 
som de hidtidige.
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Pumpehusene i 
Skj ernå-området



Grundforbed
ringsforsøg i 
Skjernå-dalen
Af direktør K. Sandahl Skov, 
Hedeselskabet

Hensigten med arbejdet var netop 
at forvandle de ekstensivt udnyttede 
naturenge til ydedygtige kulturarea
ler. Det var derfor ganske åbenbart, 
at der i regnskabet for dette arbejde 
måtte noteres tab på kontoen for na
turbevaring.

Der blev i den hede debat, som ikke 
altid var båret af velovervejet saglig
hed, også fremført argumenter, der 
tilsyneladende ikke kunne holde. Der 
fanges således stadig fisk i Skjernåen. 
Om det er flere og i givet fald hvor 
mange flere end for 10-15 år siden, 
kan der næppe fås et mål for.

r M

Direktør K. Sandahl Skov

Blandt de mange argumenter, der i 
sin tid blev anvendt mod afvandingen 
af den nedre del af Skjernådalen, var 
nogle selvsagt fuldt berettigede ud 
fra den betragtning, at arbejdet radi
kalt ville ændre de bestående forhold.

*

Men det er en glædelig kendsger
ning, som burde tages til efterretning 
af alle, at der i dag er mange men
nesker, der søger fritidsadspredelse i 
dette område enten som sportsfiskere 
eller som almindelige turister. De 
gode vejforbindelser har åbnet ad
gang til denne del af ådalen, der tid
ligere var næsten mennesketom i 
langt den største del af året.

I angrebene på afvandingsarbejdet 
blev inddraget og med flid anvendt 
det argument, at ansættelsen af den 
landbrugsmæssige værdi af de nye 
arealer var baseret på helt forfejlede 
forudsætninger. Det blev hævdet - 
og påstanden anvendes stadig - at 
ådalens jord ikke blot var af dårlig 
bonitet, men at også store områder 
ville forvandles til svovlsumpe, hvor 
intet kunne gro.

De mange lodsejere, der ønskede 
sagen fremmet, havde ingen betæn
keligheder. De kendte jorden og 
mente at vide, hvad de talte om. 
Teknikerne, der var ansvarlige for 
den rentabilitetsberegning, som land
vindingsloven stillede krav om, var 
også i den henseende ganske rolige.
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Det sidste læs enghø køres bort fra forsøgsarealet i 1963

Mange års erfaringer havde vist, at 
de jordtyper, der findes i området, 
kunne forvandles til kulturjord af 
meget høj værdi for en bekostning, 
der på de givne vilkår måtte anses 
for rimelig.

*

Når Hedeselskabet allerede i 1961 
vedtog at bevilge midler og arbejds
kraft til et ret stort anlagt forsøgs- 
og undersøgelsesarbejde i Skjernå- 
dalen, var hovedårsagen hverken at 
fremskaffe materiale til imødegåelse 
af den rejste kritik eller at føre et 
forsinket bevis for de økonomiske 
kalkulationer, men udelukkende i et 
bredt samarbejde med Statens for
søgsstation i Borris, de landøkonomi
ske foreninger og egnens befolkning 
at fremlægge en række opdyrknings- 
og dyrkningsresultater, der kunne 
tjene lodsejerne til vejledning i det 
praktiske arbejde.

Men der blev naturligvis også 
medtaget mere teoretiske undersøgel
ser, der havde til formål at måle og 
beskrive de kemiske og fysiske æn
dringer af jordbundsforholdene, som 
er en følge af afvandings- og kultive- 
ringsarbe j derne.

Efter nøje undersøgelser blev der 
udvalgt to arealer, der var repræsen
tative for store områder i ådalen. Det 
ene ligger i den vestlige del - Stau- 
ning-arealet - og består af en klæg
jord i et ca. 35 cm tykt lag aflejret 
på en meget sur brakvandstørv, der 
uden skarpe grænser går over i en 
skovtørv med rester af birk og el, og 
som går ned til en dybde af ca. 130 
cm. Under tørvelaget findes der ret 
fastlagret sand til stor dybde.

En halv snes kilometer længere 
mod øst blev der udvalgt et areal ved 
Ånum, hvor jordbunden består af en 
ret kalkrig lavmosetørv, der i dybden 
går over i en skovtørv. Under det ca. 
200 cm tykke tørvelag findes der og
så her fastlejret sand.

*

I 1962 og foråret 1963 blev de to ca. 
3 ha store forsøgsarealer, der med et 
hollandsk ord blev kaldt poldere, 
etableret.

Der blev gravet en dyb ringkanal 
omkring arealerne, og fylden blev 
lagt op som et beskyttelsesdige. Det 
var helt påkrævet at inddige arealer
ne. I de følgende år stod vandet i 
ådalen flere gange så højt, at der
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måtte sejles ud til polderne. Med af
løb til ringkanalen blev arealerne 
drænet i normal dybde og afstand, og 
der blev bygget elektriske pumpe
stationer, som konstant kunne holde 
vandspejlet i kanalerne sænket til ca. 
140 cm under terræn.

Der blev altså etableret afvandings
forhold på forsøgspolderne, der ville 
svare til vilkårene i hele området, når 
en gang hovedafvandingsarbejdet var 
afsluttet.

På omkring 25 pct. af forsøgsarea
lerne anlagde Hedeselskabet en serie 
grundforbedringsforsøg, medens re
sten af arealerne blev stillet til rådig
hed for Statens forsøgsstation i Bor
ris til forskellige dyrkningsforsøg, 
som omtales i anden forbindelse. 
Hedeselskabets forsøgsvirksomhed 
har bl. a. omfattet undersøgelser over 
omsætning og udvaskning af jord
bundens jern- og svovlforbindelser.

Medens disse spørgsmål er af min
dre betydning på Ånum-polderen, 
hvor pumpevandets jernindhold kun 
har ligget på ca 2 mg jern pr. liter 
vand, var og er problemerne store på

den jordbundstype, som Stauning- 
polderen er anlagt på.

*

Som nævnt indeholder brakvands
tør velaget store mængder jern og 
svovl, der dels forekommer som 
mineralet pyrit, dels er bundet i hu- 
musstofferne. Efter en grundvand
spejlssænkning vil ilten trænge ned 
i jorden, og der vil straks blive ind
ledt en iltning af pyritten, som vil 
resultere i dannelse af fri svovlsyre 
og opløste jernforbindelser. Derimod 
vil den organisk bundne svovl først 
mobiliseres, efterhånden som humus- 
stofferne mineraliseres.

Forundersøgelserne har vist, at de 
øverste 60 cm af tørvelaget på Stau- 
ning-polderen havde et total-svovl
indhold, der vil kræve ca. 100 t (Ca 
COs) pr. ha for neutralisation. Det 
totale jernindhold udgjorde ikke min
dre end 50 t pr. ha.

Der er gennem årene ført kontrol 
med drænvandets og pumpevandets 
jernindhold. I overensstemmelse med 
mange tidligere forsøg var jernud
vaskning stor i de første år efter af-

SEJ W
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■
Pumpekanal med udenfor liggende dige omkring forsøgsarealet på klægjord i Stauning enge.
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Dybdebehandlingsforsøg på Stauning-polderen

vandingen. Pumpevandet indeholdt i 
1963 omkring 14 mg opløst jern pr. 
liter, og derefter faldt koncentratio
nen til ca. 9 mg.

*

Som det vil fremgå af følgende 
tabel, var udvaskningsforholdet også 
påvirket af jordbehandlingen. Dyb 
jordbearbejdning forbedrede luftskif
tet og øgede derved udvaskning:
Drænvand.
Opløst jern i kg pr. ha og år.

1963 1966 1968

Pløjet til 20 cm 250 100 20
Pløjet til 35 cm 440 140 60
Pløjet til 70 cm 1050 290 70

I årene fra 1964 til 1967 lå jernind
holdet på et ret konstant niveau sva
rende til mængderne for 1966. I 1968 
førtes en hovedafvandingskanal op 
mod forsøgsarealet, og det bevirkede, 
at grundvandsspejlet sank, og at af
strømningen fra drænene aftager.

Undersøgelserne, der vil blive pub- 
liseret i dette efterår, har også vist, 
at der er en sikker årstidsvariation 
med hensyn til jernudvaskningen. 
Den største mængde udvaskes i efter
årsmånederne samtidig med den store 
afstrømning.

Afvanding af pyritholdige jordty
per vil medføre, at der iltes og ud
vaskes jernforbindelser. For lodsejer
ne kan det betyde, at eventuelle 
drænsystemer må vedligeholdes med 
rørrensninger, og recipienterne må 
modtage de jernmængder, der ikke 
fastlægges i jorden.

Konsekvenserne af den forøgede 
jernudvaskning er et ofte diskuteret 
problem, men erfaringen har hidtil 
vist, at de ulemper, der kan være en 
følge af den forøgede jernudvaskning 
fra et landvindingsområde, ret hur
tigt formindskes til et niveau, som 
ikke hidtil har medført varige skader 
af alvorlig art.
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Dyrknings
forsøgene 
i Skjernå-dalen

Af forstander Kr. G. Mølle, 
Statens forsøgsstation ved Ødum

-v

Forstander, lie. agro. Kr. G. Mølle

Skjernådalens afvanding, der blev 
indledt i 1962 og gennemført i løbet 
af ca. 6 år, er efter sigende Danmarks 
hidtil største landvindingssag. Hen
ved 3900 ha vandlidende jord skulle 
gennem afvandingsprojektet gøres 
dyrkningstj enlig.

En forundersøgelse havde klarlagt, 
at noget under halvdelen af det totale 
areal udgøres af klægprægede (ler
holdige) jorder, ca. en trediedel er

lavmoseagtige tørvejorder, og resten 
er overvejende sandjordspræget.

Overgangstyper og jorder med 
vekslende lag af klæg, tørv og sand 
er dog måske det mest karakteristiske 
for betydelige dele af afvandingsom
rådet. Disse jordtyper fortæller om 
de skiftende geologiske kræfter, som 
gennem årtusinder har været virk
somme omkring det nedre løb af 
Skjernåen, Danmarks vandrigeste å.

Fælles for alle forekommende jord
typer er, at de før kultivering var 
fattige på kalk og fosfor. De sand- og 
lavmoseprægede jorder var endvidere 
fattige på kalium, medens de mere 
lerrige klægjorder ofte kunne stille 
betydelige mængder af dette næ
ringsstof til rådighed.

På baggrund af praktiske erfarin
ger og forsøg vidste man, at lav
bundsjorder potentielt kan være me
get frugtbare, især de klæg- og lav
moseprægede, men man vidste også, 
at den helt afgørende forudsætning 
for opnåelse af en rimelig dyrknings
sikkerhed er, at afvandingen er bragt 
i orden. I det lange løb har dyrk
ningsforsøg på lavbunds jord derfor 
kun interesse, når en tilnærmelsesvis 
optimal afvanding er gennemført.

Forsøgsarealerne i Skjernådalen
Umiddelbart efter, at afvandings

projektet var blevet godkendt af 
landbrugsministeriet, indledtes et 
samarbejde mellem Det danske Hede
selskab og Statens Forsøgsvirksom
hed i Plantekultur om gennemførelse 
af forsøg i Skjernådalen.

Det er uden videre klart, at der 
ikke kunne anlægges forsøg hvor som 
helst, før hovedafvandingen var gen
nemført, og at det bl. a. derfor heller 
ikke var muligt at dække samtlige
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forekommende jordtyper. Efter for
slag fra Hedeselskabet blev derfor 
udvalgt 2 vidt forskellige, men hver 
for sig rimeligt ensartede forsøgs
arealer:

1) Et areal i Ånum enge, hvor 
jordbunden består af lav- 
mosetørv i betydelig dybde.

2) Et areal i Stauning enge, hvor 
jordbunden består af 30-40 
cm klæg lejret på en stærk 
svovlholdig tagrørstørv.

Begge arealer var på ca. 3 ha. De 
blev særskilt hoved- og detailafvan- 
det af Hedeselskabet, hvilket er nær
mere omtalt i en anden af bladets 
artikler.

På en mindre del af arealerne 
iværksatte Hedeselskabet kulturtek
niske forsøg og undersøgelser. Resten 
af arealerne blev stillet til rådighed 
for dyrkningsforsøg, der skulle vare
tages fra Statens Forsøgsstation i 
Borris. Foråret 1963 kunne forsøgs
arealerne besås, og i det følgende skal 
omtales en del af de efterhånden 
mange resultater, som foreligger fra 
de to »kulturforposter« i Skjernå- 
dalen, forsøgsarealerne i Ånum og 
Stauning.

Forsøgsopgaverne
De dyrkningsmæssige forsøgsopga

ver blev opstillet ud fra den opfat
telse, at hovedspørgsmålene for den 
praktiske landmand ville blive:

1) Hvor meget kalk skal der til
føres?

2) Hvilken gødskning er nød
vendig?

3) Hvilke afgrøder kan dyrkes?
Disse spørgsmål kan ikke besvares

uafhængigt af hinanden, idet alle af
grøder som bekendt ikke stiller sam
me krav til jordens kalktilstand og 
til gødskningen. Svarene vil tillige 
afhænge af jordtypen, og man vil

derfor forstå, at det ikke er muligt 
at udforme eller håndtere en forsøgs
plan, der tager hensyn til alle i og for 
sig aktuelle dyrkningsproblemer.

Forsøgene på lavmosejord i Ånum
Før anlæg af forsøg var jorden ret 

sur. Rt var ca. 4,8, og indholdet af 
plantetilgængeligt fosfor var meget 
lavt. Alle forhold taget i betragtning 
var kaliumtallet ret normalt. Allige
vel regnede man med, at afgrøderne 
kunne komme til at mangle kalium. 
Planen for hovedforsøget kom derfor 
til at omfatte såvel stigende mængde 
kalk som stigende mængder kalium. 
Endvidere sammenlignes en årlig 
grundgødskning på 300 kg superfos
fat pr. ha med chokdoser på op til 
3000 kg superfosfat ved anlæg.

I hovedforsøget dyrkes 2 marker 
med 40-60 pct. korn i sædskiftet, der 
ser således ud: Havre/Byg/Græsud- 
læg'/Græs/Græs eller havre/Hvede/ 
Havre/Kløvergræsudlæg/Kløvergræs 
/Kløvergræs eller hvede. Udlæg sker 
i havre til grønhøst.

Helhedsindtrykket af de hidtidige 
resultater er, at der afvandingsmæs
sigt er etableret omtrent så optimale 
dyrkningsbetingelser, som kan opnås 
på den foreliggende lavmosejord, og 
at det herefter ikke har været nød
vendigt eller fordelagtigt at kalke til 
højere Rt end ca. 5,5. Kun i græs
marksafgrøderne og i vinterhvede har 
stærkere kalkning givet merudbytter, 
og der er efter foretagne undersøgel
ser over nitratindholdet på kalkede 
og ukalkede parceller grund til at tro, 
at disse merudbytter først og frem
mest skyldes, at kalkningen har frem
met mineraiiseringen af lavmosetør- 
vens organiske kvælstofforbindelser 
og således medvirket til en kvælstof- 
rigelighed, som er kommet vinter
hvede og græsmarksafgrøder til gode,
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Der var oversvømmelse uden for forsøgsarealerne i 1963, og her forcerer tjenestevognen 
fra Borris Forsøgsstation vandmasserne i Stauning enge.
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medens vårsæd, især havre og byg, 
ofte har lidt af skadelig lejesæd un
der tilsvarende betingelser.

Chokdoser af superfosfat har ikke 
gavnet kornafgrøderne og kun givet 
små merudbytter i græs og kløver
græs. Årlige tilførsler i normale 
mængder synes derfor at være fuldt 
ud tilstrækkelige.

Kaliumtilførsel har været helt 
afgørende for udbyttet af alle 
afgrøder på nær havre, men en 
så lille tilførsel som 100 kg 60 
pct. kaliumgødning, ca. 50 kg

kalium pr. ha, synes at kunne 
dække behovet undtagen i vin
terhvede og græsmarksafgrøder
ne.

Udbytteniveauet kan illustreres ved 
tabel 1, der tillige viser de hidtil op
nåede udslag for kalk- og kaliumtil
førsel. Udbytterne af græs og kløver
græs er summen af én slæt i udlægs
året og tre slæt i det følgende år, hvor 
rent græs blev gødet med 130 kg 
kvælstof pr. ha og kløvergræs med 
ca. 50 kg.

Tabel 1. Udbytter af kærne eller græstørstof, hkg/ha, afrundede tal.

Afgrøde Antal Ingen Kalk til Rt kg kalig./ha og år
forsøg kalk 5,5 6,0 6,5 0 100 200

Havre 3 48 50 47 47 47 49 48
Byg 2 37 40 39 37 32 40 40
Vinterhvede 1 46 47 47 51 17 56 58
Vårhvede 2 28 30 30 30 19 32 34
Hestebønne 1 23 23 23 23 14 27 26
Græs 1 105 109 106 118 68 117 128
Kløvergræs 1 92 104 110 116 71 110 120
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Kornets tilbøjelighed til gejlvækst 
på Ånum-arealet synes at være af
taget noget, men efter 8-9 års dyrk
ning er det dog stadig ikke rentabelt 
at bruge selv små mængder kvælstof 
til vårsæd.

Forsøgene på klægjord i Stauning
Det 30-40 cm tykke klæglag på 

Stauning-arealet indeholder 20-25 
pct. ler og 10-12 pct. organisk stof. 
På denne jordtype skønnedes det ak
tuelt at lade planen for hovedforsøget 
omfatte stigende mængder af kalk og 
kvælstof kombineret med en normal 
grundgødskning med superfosfat 
samt en chokdosis på 2000 kg super
fosfat ved anlæg.

Hovedforsøget blev anlagt i 4 mar
ker. Heraf dyrkes de 2 med 100 pct. 
korn, idet havre er placeret som en 
»vekselafgrøde«. De 2 øvrige marker 
drives i et sædskifte, der minder om

sædskiftet i Ånum. Dog lægges der 
ud i byg til modenhed.

Denne deling af markerne blev 
foretaget, fordi interessen for korn
dyrkning i Skjernådalen er over
ordentlig stor, og fordi klægjorderne 
erfaringsmæssigt er bedre korn jord 
end de lavmoseagtige jorder, i hvert 
fald så længe strukturen af klæglaget 
er gunstig.

I de 9 år, der er gået, siden forsøgs
arbejdet blev indledt, har dyrknings
betingelserne været næsten ideelle. 
Detailafvandingen har fungeret sær
deles godt, og strukturen af klæg
laget er stadig gunstig i alle marker.

Under disse omstændigheder er der 
opnået udbytter, som tyder på, at det 
indtil videre har været tilstrækkeligt 
at tilføre 15-20 tons kulsur kalk pr. 
ha, men det har, som forsøgsresul
taterne i tabel 2 viser, været fordel
agtigt at udbringe kalken, før dyrk
ning indledes.

Tabel 2. Udbytter i kalk- og fosforforsøg, hkg kærne/ha, afrundede tal.

Afgrøde kg superfosfat/ha Ingen Kalk til Rt 6,6
årligt v. anlæg kalk 1963 1966

Havre, gns. af 3 år 200-300 0 49 64 62
200-300 2000 51 61 61

Byg, gns, af 4 år 200-300 0 30 44 35
200-300 2000 37 46 41

Havre har i gennemsnit af 3 år Især for byg gælder det, at udsæt-
givet pæne udbytter uden kalktilfør- telse af kalkning til 1966 har givet
sel, men alligevel har kalktilførsel i 
1963 hævet udbyttet med 10-15 hkg 
kærne, mest hvor der ikke er givet 
chokdosis af superfosfat.

Byg har uden kalktilførsel afgjort 
ydet for lidt. Kalktilførsel i 1963 har 
givet merudbytter på 9-14 hkg. Også 
her er det største merudbytte opnået 
ved den svageste fosforgødskning.

væsentlig lavere merudbytter.
At kalkning også rent arbejds
mæssigt kan give fordele blev 
iagttaget i foråret 1967, Da for
årsudbringning af kvælstofgød
ning fandt sted, viste det sig, at 
jorden i de kalkede parceller var 
langt mere bæredygtig end jor
den i de ukalkede parceller.
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En lang række resultater fra hoved
forsøget fører til den konklusion, der 
støttes af tabel 2, at chokdoser af 
superfosfat ikke har interesse, når 
der er kalket til et Rt på omkring 6,6.

Er der ikke foretaget kalkning, kan 
den i forsøgene praktiserede grund
gødskning med 200-300 kg superfos
fat imidlertid meget vel være man
gelfuld. I lokale forsøg er der således 
opnået betydelige merudbytter for op

til 600 kg superfosfat pr. ha.
Et overblik over udbyttet af korn

afgrøder og enkelte andre afgrøder 
kan fås af tabel 3, der angiver største 
og mindste udbytte opnået i forsøg 
med stigende mængder kvælstof. Der 
er ikke anvendt lige store kvælstof- 
doser i hele forsøgsperioden, og kvæl- 
stofgødskningen er derfor angivet ved 
største og mindste mængde anvendt i 
det pågældende forsøgsled.

Tabel 3. Udbytte af kærne, frø eller græstørstof.

Antal
forsøg

Kvælstof
kg/ha

Udbytte,
variation

hkg/ha
gns.

Havre 10 20-46 40-67 56
Byg 9 40-46 32-52 45

Vinterhvede 3 90 29-48 38
Vårhvede 2 46 69-78 72
Gul sennep 1 140 - 20
Hestebønne 1 0 - 30
Rent græs, 1. år 1 225 - 150

2. år 1 225 - 122
Kløvergræs, 1. år 1 0 - 124

2. år 1 150 - 99

Man vil bemærke, at selv den stør
ste mængde tilført kvælstof til vår
sæd, 46 kg N pr. ha, er meget moderat 
sammenlignet med de mængder, som 
i dag normalt anvendes på almindelig 
agerjord. I forsøget er der da også et 
led med stærkere N-gødskning, men 
som regel har vårsædarterne ikke 
med sikkerhed betalt for større til
førsel end godt 40 kg N. Stauning- 
j ordens indhold af organiske stoffer, 
10-12 pct. mod 2-3 pct. i almindelig 
agerjord, afgiver derfor sandsynligvis 
fortsat ved mineralisering en betrag
telig mængde kvælstof til afgrøderne. 
Kornafgrøderne har dog aldrig haft 
det præg af gejlvækst, som især i de 
første dyrkningsår var typisk på lav

mosen i Ånum, og kærnekvaliteten 
har været meget tilfredsstillende.

Forsøgsarbejdet fortsætter
Formålet med denne artikel har 

været at give læserne en forestilling 
om de dyrkningsbetingelser, som de 
2 forsøgsarealer i Skjernådalen har 
frembudt siden etableringen i 1963, 
samt et indtryk af udbytteniveauet 
for de afgrøder, som har været dyr
ket i de forløbne 9 år. Mange inter
essante forhold, som skulle have væ
ret fremdraget, hvis det drejede sig 
om en forsøgsberetning, er slet ikke 
berørt, men da der allerede for 4-5 
år siden blev udsendt ret detaljerede 
meddelelser fra Statens Forsøgsvirk-
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I samarbejde med forsøgsstationen i St. Jyndevad gennemførtes der sammenlignende 
undersøgelser af jordens vandindhold. Det skete ved hjælp af radiometrisk udstyr.

somhed i Plantekultur (816. og 845. 
meddelelse), kan der henvises til disse 
og til kommende publikationer.

Det må understreges, at resultater 
fra de 2 forsøgsarealer naturligvis 
ikke kan give svar på alle de spørgs
mål, som praksis vil møde i et dyrk
ningsområde af så varierende karak
ter som Skjemådalen.

Det må fortsat være målet for 
den praktiske landmand og hans 
rådgivere at kombinere forsøgs
resultater og almindelig erfaring 
til det grundlag af viden, som er 
af så afgørende betydning for til
rettelæggelse af plantedyrknin
gen i en landbrugsbedrift.

De talrige besøg, som større og 
mindre grupper af faglige gæster har 
aflagt på forsøgsarealerne siden 1963, 
beviser, at der er en almindelig for
ståelse for, at praksis behøver teori, 
og teori behøver praksis.

Forlængst er det sidste læs enghø 
hentet fra engene i Skjernådalen. 
Næsten hele det indvundne areal er 
nu dyrkeligt eller dyrket, men for
søgsarbejdet fortsætter indtil videre. 
Arealet i Ånum udgår i løbet af 1972. 
Et nyt lavmoseareal er dog allerede 
forberedt til forsøg vedrørende dræ
ning. Her savnes mere viden, og som 
tidligere nævnt er lavbundsarealer
nes dyrkningssikkerhed helt afhæn
gig af en tilstrækkelig vandafledning.

Efter hidtidige planer fortsætter 
forsøgene på klægj ordsarealet i Stau- 
ning. Her giver bl. a. de sædskifte
spørgsmål, som er indbygget i for
søgsplanen, arbejdet karakter af en 
langtidsopgave.

Skjernåen blev vel tæmmet på 6 
år, men Skjernådalens enge gemmer 
flere ubesvarede spørgsmål til for
søgsmanden og praktikeren, end de 
har kunnet svare på indtil nu.
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Afvanding
meningsløs
uden
jordomlægning
Af ekspeditionssekretær 
Niels Ulrik Hartmann, 
Jordfordelingssekretariatet

\

Ekspeditionssekretær 
Niels Ulrik Hartmann

Af vandingspro jektet Skjern å forud
satte, at der skulle foretages en jord
fordeling.

Afvandingssager har i mange år 
været forbundet med en jordforde
ling, idet de områder, som blev af
vandet, ofte har henligget i upåagtet

tilstand med uordentlige ejendoms
forhold og med små parceller, som i 
sin tid tjente et formål, men som ikke 
kunne indpasses i de nutidige land
brugsdriftsformer.

Ordet jordfordeling er i realiteten 
et dårligt udtryk, idet loven om jord
fordeling slet ikke tager sigte på at 
ordne forholdene omkring godeforde
lingen i samfundet. Godefordelingen 
er et samfundsøkonomisk og et poli
tisk problem, som løses af anden lov
givning. Jordfordelingsloven er et 
rent teknisk, matematisk regelsæt 
med hensigtsmæssige foranstaltnin
ger indbygget. Dette apparat kan 
bruges og tjene et hvilket som helst 
strukturprogram. Landbrugets struk
turændring i dag er passet ind i jord
fordelingsarbejdet, og jordfordelings
loven indebærer muligheder for om
lægninger af driftsmæssig, rationel, 
fordelagtig karakter, samtidig med, at 
kendelsesinstituttet afskærer utrolig 
mange tidsspildende og formelle eks
peditioner.

Afvanding og jordfordeling hører sammen
Nu vil mange hævde, at jordforde

lingssagers berigtigelse er en umåde
lig langsom affære, og navnlig afvan
dingsmyndigheder har i årevis været 
bekymret over den lange berigtigel
sestid, som forhindrede partsfordelin
gens tinglysning.

Hertil må jeg kun sige, at hvis 
der ikke skulle laves en jord
fordeling samtidig med afvandin
gen, kan bekymringen være for
ståelig og begrundet, men for det 
første ville mange afvandings
sager være meningsløse uden en 
hensigtsmæssig jordomlægning, 
og for det andet har man for
længst fundet frem til systemer, 
som giver fuld sikkerhed for
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afvandingsgæld og tillader om
gående partsfordeling efter af
vandingssagens afslutning.

Det var Skjernåen, jeg skulle skrive 
om, men forudsætningerne for arbej
dets indledning måtte jeg først træk
ke frem.

Selve jordfordelingsarbejdet ind
ledtes med et møde med Hedeselska
bets embedsmænd, og da de og jord
fordelingssekretariatets folk havde 
udvekslet gensidige høflighedserklæ
ringer på baggrund af foranstående 
blev et realitetsbetonet og frugtbart 
samarbejde indledt.

Afvandingskommissionen og an
lægsledelsen havde et forspring for 
jordfordelingssekretariatet, idet af
vandingsarbejderne kunne indledes 
ved tvangsforanstaltninger, så snart 
sagen var godkendt på grundlag af 
lodsej erflertallets tiltrædelse, hvor
imod jordfordelingsfolkene først 
skulle indhente samtlige lodsejeres 
frivillige tilslutning. Jordfordelings
loven har godt nok en tvangsparagraf, 
men den kan ikke anvendes, før 
praktisk taget alle deltagere i jord
fordelingen har tiltrådt en plan og 
dernæst anbefaler tvangsomlægning.

Da afvandingsarbejdernes påbegyn
delse naturligvis ikke kunne afvente 
j ordfordelingsplanens færdiggørelse, 
blev man enige om, at jordforde
lingsfolkene udarbejdede en skitse
plan sammen med lodsejerudvalgene, 
og denne skitseplan forpligtede jord
fordelingskommissionen sig til at 
gennemføre.

Opkøb af 560 ha
Før skitseplanen kunne foreligge, 

måtte afvandingsarbejdet imidlertid 
fremmes, og det skulle ske hurtigt. 
Det var naturligt, thi priserne steg,

mens man snakkede. Derfor af taltes 
det, at ekspropriationer til hoved
vandløbene blev foretaget af afvan
dingskommissionen på sædvanlig 
måde, samtidig med at planskitsen, 
som skulle danne grundlag for place
ring af sekundære kanaler, grøfter 
og hegn, blev udarbejdet af jord
fordelingsmyndighederne.

Jordfordelingsområdet, som stort 
set er sammenfaldende med afvan
dingsområdet, inddeltes i 4 områder, 
således at 4 planlæggere indrettede 
hver sit område. Det blev 4 land
inspektører fra Skjern, Ringkøbing 
og Varde.

Sekretariatet udsendte i 1961 en 
medarbejder, som først havde til 
opgave at indsamle oplysninger fra 
tingbog, amtsstue og kommune samt 
at registrere disse oplysninger.

Dernæst rettede denne medarbej
der forespørgsler til samtlige lods
ejere i afvandingsområdet og notere
de sig deres ønsker, som lodsejerne 
skrev under på.

Samtidig hermed foretoges en jord
fordelingstaksation af samtlige area
ler indenfor interessegrænsen for af
vandingssagen. Vurderingen er be
skrevet i tidsskriftet Landinspektøren 
23. binds 12. hæfte, maj 1964.

Sideløbende hermed skete der et 
opkøb af parceller, som jordforde
lingssekretariatet købte for priser, 
som blev fastsat af taksationsmænde- 
ne. Disse taksationsmænd blev i sin 
tid valgt til at foretage taksation til 
ombytningsværdi og senere taksation 
til partsfordeling i afvandingssagen.

Det er kort fortalt, at de løbende 
jordfordelingsarbejder medførte et 
opkøb af 560 ha for en pris af 858.400 
kr. eller 1.530 kr. pr. ha i gennemsnit.
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Som et kuriosum kan nævnes, at 
den pris er 50 år gammel. Så meget 
vurderede man engene til den gang.

Jordfordelirtgsområde på 2900 ha
Sekretariatet samlede de indkomne 

lodsej erønsker for de 4 områder, og 
hver landinspektør udfærdigede på 
grundlag heraf en plan, som tilgode
så næsten alles interesser.

Derefter blev lodsejerne indkaldt, 
og udkast til jordfordelingsoverens
komst blev forelagt hver enkelt til 
forhandling og tiltrædelse. Samtlige 
underskrifter på overenskomsterne 
er meddelt frivilligt. Kun 2-3 lods
ejere i hvert område skulle møde 
mere end 1 gang for jordfordelings
kommissionen, før deres tiltrædelse 
forelå.

Den generelle omlægning i jord
fordeling sområdet blev tiltrådt 
af 500 lodsejere og omfattede 
2900 ha, hvoraf 560 ha var op
købt af sekretariatet af 284 lods
ejere.

I forbindelse med jordfordelingen 
optrådte nogle få juridisk indviklede 
problemer. I Stauning forefindes 
nogle arealer, som er betegnet som 
tiendedels jorder. Kirken og kirkens 
jord tilhørte oprindeligt sognets hart- 
kornsejere, og da kirkens arealer blev 
adskilt fra kirken, forblev arealerne 
hos hartkornsejerne, som siden har 
haft andel i disse arealer, der inden
for og udenfor fjorddiget blev matri
kuleret i forrige århundrede. En stor 
del af andelshaverne solgte til jord
fordelingssekretariatet deres andele i 
arealerne indenfor diget.

Sekretariatet foretog en sindrig 
beregning på grundlag af album, og 
j ordfordelingskommissionen foreta
ger på det grundlag en arealmæssig

udskiftning af de afståede andele af 
fællesejet ved kommissionens ken
delse. Der var 100 hartkornsejere (af 
260 ejendomme), hvoraf 40 ejere af
hændede deres andel indenfor diget.

Ligeledes har man opnået at præci
sere en hidtil ukendt kreds af andels
havere af matr. nr. 107 a, Tarm, og 
fået fællesejet ophævet ved jordfor
delingen. Der var ca. 40 andelshavere. 
Det ved afhændelsen af matr. nr. 
107 a indkomne beløb har fællesska
bet skænket til velgørende formål i 
Tarm.

En særlig form for aftalers ind
gåelse var nødvendig i de 4 områder, 
da hidtidig praksis inden for jordfor
delingssekretariatets virksomhed ikke 
kunne anvendes.

Lodsejerne forstående
Det var nødvendigt at dykke dybe

re ned i aftaleretten for at finde 
formler, som kunne dække de ret 
svævende grænser, som skulle opstil
les for forudsætningers udsving, så
ledes at parterne var bundet til af
talen, selv om afvandingsarbejdernes 
afslutning kunne medføre udsving, 
som normalt ville få en aftale ugyl- 
diggjort ved en bristende forudsæt
ning.

Lodsejerne var imidlertid overor
dentlig forstående, og de gik modigt 
ind i det samarbejde, som var nød
vendigt for sagens gennemførelse.

Det var ganske klart, at afvan
dingsarbejderne kunne a f f ø d e  
situationer, som var næsten 
umulige at gardere sig imod, men 
anlægsledelsen udviste stor grad 
af smidighed og forståelse for 
problemerne, således at de to 
projekter, afvanding og jordfor -
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Samme udsnit af Skjernå-dalen før og efter jordfordelingen. Målestok ca. 1:8000. 
Øverst: Matrikelkort, der benyttedes som projektgrundlag.

Nederst: Nye skel, regulerede vandløb, vej og jernbane, indlagt på grundlag af luftfoto
grafering. Jordfordelingens nye lodnumre er vist i cirklerne.
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deling, kunne gå op i en enhed 
med et resultat, som alle i dag 
vist kun er tilfredse med.

Jordfordelingen i engene medførte, 
at planlæggerne måtte »gå i land«. 
Supplerende jordfordelinger blev ud
ført i Stauning by og i Ganer by, og 
i hele Lønborg sogn udførtes million
planer med værdiomsætninger, som 
oversteg Skjernådalens i jordværdi
mæssig henseende.

Samtlige planer i ådalen og til
grænsende ejerlav er tilsendt vurde
ringsmyndighederne til omvurdering 
i 1972, således at skattebetaling her
efter sker på grundlag af omlægnin
gerne.

Sekretariatet påbegynder da straks 
en refusionsopgørelse for skattebeta
ling for tiden fra 1. oktober 1966, der 
var skæringsdagen i jordfordelings
sagen, og indtil skatter betales af de 
omlagte ejendomme.

Ved udlægningen af de nye parcel
ler har mange hensyn måttet tages. 
Et væsentligt problem var udlægning 
af mange smålodder, hvis ejere ikke 
ønskede at afstå og som har deres 
hovedejendomme beliggende ret langt 
fra ådalen. Disse ejere tiltrådte, at 
lodderne blev udlagt grænsende til 
hinanden, således at de kan udnytte 
ét stort fælles areal.

Ønsker endnu bedre jordfordeling
Et specielt problem kom frem ved 

udlægningen af nye lodder i områder, 
hvor der var gamle åløb og grøfter. 
Ved velvillig medvirken fra anlægs
ledelsen løstes det væsentligste af 
problemet derved, at der efter afvan
dingssagens afslutning blev foretaget 
en omfattende udjævning. Ved der
hos at lægge lodskel i de mest mar
kante huller lykkedes det at ind

skrænke de arealer med huller, der 
er ansat til værdi 0, til omkring 35 ha.

Fra et jordfordelingsmæssigt, d.v.s. 
fra et landbrugsteknisk synspunkt, 
havde det været ønskeligt, om alle 
smålodder var forsvundet fra Skjern- 
ådalen ved jordfordelingen.

Der vil formentlig fremkomme 
ønsker om en endnu bedre jord
fordeling (ønsker herom er alle
rede fremsat), og jordfordelings
myndighederne har forudsat en 
sådan situation og har til en 
eventuel ny plan reserveret nog
le arealer, som kan anvendes i en 
jordfordeling.

Restarealerne i statens eje frem
kom også derved, at man for at af
bøde uheldige virkninger for lods
ejerne tilbageholdt et antal strategisk 
udvalgte arealer, som i givet fald 
kunne anvendes til at »strække« 
planen.

Der indehaves nu 180 ha, som ind
til fornyet jordfordelingsmæssig an
vendelse bortforpagtes til lodsejere 
med ejendomme omkring ådalen.

Berigtigelsen af planerne foregår i 
henhold til loven, men da man måtte 
forvente, at den hidtidige fremgangs
måde ville beslaglægge uforholds
mæssig megen arbejdskraft og tid, 
har sekretariatet søgt at rationalisere 
berigtigelsesproceduren. Denne ratio
nalisering har bl. a. givet sig udtryk 
i, at den matrikulære berigtigelse som 
tiltrådt af alle parter sker ved fly- 
fotogrammetri, d. v. s. nye lodder og 
vandløbssager indføres på matrikel
kortet, efter at flyfotografi har udvist 
beliggenheden.

En rationel berigtigelse i tingbogen 
bliver ligeledes søgt tilvejebragt. Det 
sker efter aftale med tinglysnings
dommeren og matrikeldirektoratet.
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Anlægsledelsen
for
Skjernådalen

Af fhv. amtsvandinspektør 
P. K. Nielsen9 Ringkøbing

%

SRfm

Fhv. amtsvandinspektør P. K. Nielsen

Landbrugsministeriet udpegede i 
marts 1961 en anlægsledelse til at 
forestå landvindingsarbejdet
»Skjernådalen«.

Anlægsledelsen bestod af nu afdøde 
amtsvandinspektør K. Tylvad, Ran
ders, amtsvandinspektør P. K. Niel
sen, Ringkjøbing, Hedeselskabets 
kulturtekniske afdeling og gårdejer 
J. Smedegaard Mortensen, Skjern.

Anlægsledelsens opgave var at gen
nemføre landvindingssagen i overens
stemmelse med den af statens land
vindingsudvalg udarbejdede arbejds
plan.

K. Tylvad, der var landbrugsmini

steriets repræsentant, ledede møder
ne.

P. K. Nielsen forestod de daglige 
forretninger, hjemskrev forskudsbe
løb fra landbrugsministeriet og førte 
regnskabet.

Hedeselskabet førte som projekte
rende det daglige tilsyn med arbejdet 
og holdt anlægsledelsen underrettet 
om arbejdets gang.

Smedegaard Mortensen var som 
formand for lodsejerudvalget kon
taktmand mellem lodsejerne og an
lægsledelsen.

Civilingeniør A. Klixbiill, landvin
dingsudvalgets ingeniørkontor, Kø
benhavn, var stillet til rådighed som 
sekretær for anlægsledelsen.

Anlægsledelsen holdt normalt møde 
en gang hver måned.

For Hedeselskabets vedkommende 
har der ikke været udpeget faste 
medlemmer i anlægsledelsen, men 
normalt har afdelingschefen for kul
turteknisk afdeling sammen med de 
ingeniører, som har forestået projek
teringen, deltaget i møderne. Ved ar
bejdets begyndelse var det afdelings
chef, civilingeniør Frode Ebert, og 
efter Eberts død i 1964 hans efterføl
ger, civilingeniør Niels Venov. End
videre har deltaget ingeniørerne M. 
Høst-Madsen, A. Henriksen og H. 
Brtigmann tillige med J. Nørby, som 
var tilsynsførende ved arbejdet med 
bopæl i Skjern.

*
I januar 1962 fremsendtes sagen til 

afvandingskommissionen for Ring
kjøbing amt, og anlægsledelsen deltog 
i afvandingskommissionens møder. 
Under disse forhandlinger konstate
rede man med glæde lodsejernes til
fredshed med sagens gennemførelse.

Da afvandingssagen var koblet 
sammen med en jordfordelingssag, 
har der også været en række møder
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Et pumpehus afleveres i 1967. Afdelingschef N. Venov gør rede for tekniske detaljer, 
mens gårdejer Smedegaard Mortensen og amtsvandinspektør P. K. Nielsen (i forgrun
den) og direktør Fr. Heick og direktør Mechlenburg Pedersen (i baggrunden) lytter.

med statens jordlovsudvalg (jordfor
delingssekretariatet), idet sammen
lægningen og flytningen af parceller
ne ofte gav anledning til ændringer 
af kanalernes og overkørslernes be
liggenhed, ligesom vejforholdene og
så måtte bringes i orden. Men proble
merne måtte løses, da jordfordelingen 
var absolut påkrævet.

Efter at arbejdet ved vandløbene 
var afsluttet, forhandledes der med 
de lokale myndigheder (amts- og 
sognekommuner) om vandløbenes 
klassificering og fremtidige vedlige
holdelse. Dette forhold blev løst på 
tilfredsstillende måde.

Arbejdet er nu tilendebragt, og det 
forventes, at sagen formelt kan af
sluttes i løbet af 1972.

Såvel projektets gennemførelse 
som forhandlingerne med de mange 
interesserede er forløbet let og gnid
ningsløst, og jeg kan i den anledning 
ikke undlade at rette en særlig tak 
til Hedeselskabets ingeniører, hvis

arbejde i høj grad har medvirket til 
sagens gode forløb.

*
I forbindelse med arbejdets afslut

ning findes det rimeligt at gøre op
mærksom på, at Ringkjøbing amtsråd 
gennem de mange år, som er forløbet 
siden arbejdets påbegyndelse i 1961, 
har stillet såvel undertegnede som 
vandløbsvæsenets kontor til rådighed 
for sagens administration.

Som det allervæsentligste vil jeg 
gerne anføre, at alt tyder på, at de 
landbrugsmæssige forventninger til 
projektet fuldt ud er indfriet.

Anlægsledelsens medlemmer, bort
set fra Hedeselskabets ingeniører, 
som hele tiden er blevet skiftet ud, 
er ved at blive gråhårede. Vor gen
nemsnitsalder er høj, men jeg håber, 
at vi også klarer den formelle afslut
ning af projektet »Skjernådalen«.

Jeg vil gerne slutte med at takke 
for godt samarbejde til alle sider 
gennem de mange år.
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H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.
Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske Jordbundsanalyser 
Drikkevandsanalyser
Analyser af spildevand og vandløbsvand 
Analyse af kalk, mergel og brændselsstoffer 
I øvrigt mange arter 
af kemiske og fysiske analyser

14—-—*-------------- -

VANDINGSANLÆG
OMGÅENDE LEVERING

Ønsker De?
^ Gennemført kvalitet 
^ Lette og stærke rør 
^ De hurtige og robuste koblinger 
•fa Sprinklere, der vander jævnt 

Sagkyndig og reel projektering 
^ Anlæg, hvortil reservedele hurtigt kan skaffes,
^ fordi det er dansk arbejde

Indehaverne er aut. af landbrugsministeriet til projektering af 
vandingsanlæg med tilskud og lån I h. t. grundforbedringsloven

DANSK VANDINGS INDUSTRI
Henvend Dem 
om brochure

Snoghøj pr. Fredericia tlf.(05) 95 2211og tilbud

A/S d^tstsk: frøhandel

TRIFOLIUM - SILO
TAASTRUP (01) 99 00 11 KØGE (03) 65 11 43 NAKSKOV (03) 92 08 25
RANDERS (06) 42 22 00 G REN AA (06) 32 05 00 MIDDELFART (09) 41 04 00

GM General Motors automobiler
Lager af gode, brugte vogne. Lager af reservedele og tilbehør.

Stort autoværksted 
Malerværksted
Diesel autoelektrisk afdeling

P E T E R  H E N R I K S E N  V I B O R G
Dumpen 12-14 . Telefon (06) 62 34 77



JYSKE
PENGE
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JYSKE
BANK

mmkvandine
DANREGN

SPECIALFIRMA • FORLANG TILBUD
BRAN DE • TLF. 07-18 0755"

PÅ BANKBOG

6 måneders
opsigelse

11%
skattcheRunsliRedi-
opsparinusformer

blot De køber en aktie på 
1000 kr. til 1350 kr.

Forlang brochure

FINANSBANKEN
Esbjerg, Herning, Kolding, 
Kruså, Odense, Silkeborg, 
Vejle, Åbenrå, Ålborg, Århus

Vestjy Ilands 
Mergelforsyning

Moderne grab-materiel til rådighed.
Levering af højprocentlig mergel fra egne lejer.
Jordbrugskalk og pulveriseret kalk i fine kvaliteter 
fra Hillerslev og Mjels kalkværker.

Alle oplysninger og tilbud hos:
Andelsselskab Trier Høj, formand, Vostrup, Lønborg, tlf. (07) 37 40 43

Karl Bloch-Nielsen, kasserer, Billum, tlf. (05) 25 82 66
Udnyttelse af lokale lejer Chr. Slersbæk, næstformand, Skjern, tlf. (07) 35 03 96

og tilrettelægning af D. Br. Olsen, driftsleder, Ringkøbing,
mergelleverancer tlf. (07) 32 05 61 og 32 01 66

„LYNGBY" GRAVESKOVL
Nr. 1 K 255X345 mm 
Nr. 2 K 240X330 mm

Det rette værktøj -
- gør arbejdet leti

D. S. I. skovle er fremstillet af fineste stål 
og forsynet med fint slebne skafter af prima 
asketræ.

D A N S K  S T A A L  I N D U S T R I  A/S af 1933
Metalbuen 20 . 2750 Ballerup



RØDKJÆRSBRO CEMENTVAREFABRIK
Ingeniør Jørgen Birk . Telefon Rødkjærsbro (06) 65 80 55 
FORLANG TILBUD Fører kun /\ mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres på lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

SKÆRBÆK PLANTESKOLE
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50*

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter. 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

D e t  betaler
sig

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrik - Tlf. (07) 17 12 14 A/S N. SKYTTE

Stenvad
Cementstøberi

Telef. Stenvad (063 - 8 2411) 6

Arnold We&tmark

Alle mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (074) 2 05 33

Frøavl og frøhandel

P E T E R S E N &
P E D E R S E N

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

Petersværk Betonvare-lndustri
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede, lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriol« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G K A L K V Æ R K

ved C. M. Christiansen . Arhus Fabrikation
Telefon: Ellidshøj (08 - 11 93 11) 4 og Jordbrugskalk og

Arhus (06) 12 76 33 foderkridtmel

■ Tegn abonnement på Hedeselskabets Tidsskrift ■

Hammerum Herreds 
Spare- og Lånekasse
Tlf. Herning (07) 12 37 33 (fl. Iln.) 
Kontortid:

Mandag, tirsdag og 
onsdag 10-16,
torsdag og fredag 10-17,30

Hulkjærhus
Planteskole

Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV 
LÆHEGN OG HAVE

ADRCLITr
DANSK SIKKERHEDSPRKNGSTOF.
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dykpumper

ITil lænsning under byg
geriet. Type UPPO for 

vand med større urenheder. 
Neddykkede og let trans
portable.

2 Dykkede kloakpumper 
type UV med vandtæt 

motor og med tilkoblings
mekanismen, der altid vir
ker og aldrig sætter sig fast

Begge typer har eenka- 
nal hjul, hvor risteværk er 
unødvendigt.

m
m

Myhrwold & Rasmussen t
Kobbelvænget 74, 2700 København Brh. Telegram: MYRAS
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